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Περιβαλλοντικές
ενστάσεις για την 
επένδυση LPG
Οι μελέτεε για τον Αστακό 
προσκρούουν στο... καύσιμο
Σελίδα 11

Π ωληιήρια βάζουν οι Ξενοδόχοι...
Ελλειψη ρευστότητες και μείωση τζίρου πνίγουν την τουριστική αγορά
Να «απαλλαγούν» από τιβ επ ιχειρήσει τουβ επιζη- υπ οχρεώ σει και τη μείωση του τζίρου τουβ έχουν 
τσύν όλο και περισσότεροι ξενοδόχοι, καθώε η έλ- επιτείνει το αρνητικό κλίμα στην τουριστική αγορά, 
λειψή ρευστότηταβ σε συνδυασμό με τιβ δανειακέβ Σελίδα 4

Δεν χάθηκε το τρένο τηδ ανάιττυ&κ
Αν γίνουν βαθιέε τομέε η οικονομία θα βγει από την κρίση, εκτιμούν τραπεζίτεε και οικονομολόγοι

ΗΠΑ

Πράσινο <pti)S 
για δασμούβ στα 
κινεζικά προϊόντα
Η Επιτροπή του Κογκρέσου ενέ- 
κρινε χθεε σχέδιο νόμου που 
επιτρέπει ons ΗΠΑ να επιβάλ
λουν δασμούε στα προϊόντα ms 
Kivas και όσων χωρών κρατούν 
υποτιμημένα τα νομίσματα t o u s . 

Ηδη ο π ρόεδροε τω ν  ΗΠΑ 
Μπαράκ Ομπάμα προειδοποί
ησε τον πρωθυπουργό ms Ki
vas Γουέν Ζιαμπάο.
Σελίδα 7

ανηέΤουσιασηκά
Από πελάτηε... μεγαλομέτοχοβ!

Σελίδα 2

ΕΓΝΑΤΙΑ ΟΔΟΣ ΑΕ

Την πεποίθηση ότι η ελληνική οικο
νομία μπορεί να εξέλθει ητε τρέχου- 
σαε κρίσηε χρέουε και να επανέλθει 
σε αναπτυξιακή πορεία, υπό την προ
ϋπόθεση ότι θα μπει μια τάξη στα δη
μόσια οικονομικά, θα προχωρήσουν 
οι αναγκαίε5 μεταρρυθμίσει και θα 
υλοποιηθούν βαθιέ5 τομέαε στον τρό-

πο λειτουργίαε ms δημόσιαβ διοίκη- 
ons, εΕέφρασαν οι ομιλητέε του ακα
δημαϊκού συνεδρίου που διοργανώ- 
θηκε omv Αθήνα υπό την αιγίδα του 
Center o f Financial Studies το οποίο 
εδρεύει στη Φραγκφούρτη. Παρου
σιάστηκαν στοιχεία που έδειΕαν τον 
δημοσιονομικό εκτροχιασμό ο οποί-

05 συντελέστηκε τα τελευταία χρό
νια, με την υπέρμετρη αύΕηση των 
εΕόδων και τη διατήρηση των εσό
δων σε χαμηλά επίπεδα, γεγον05 που 
σε συνδυασμό με την ύφεση στην 
οποία έχει εισέλθει η οικονομία δυ
σκολεύουν την προσπάθεια νοικο- 
κυρέματθ5 τω ν  οικονομικών του

κράτουβ. Ο κ. Λ. Παπαδήμοβ, κα- 
Θηγητή5 στο Καποδιστριακό Πα
νεπιστήμιο, πρώην αντιπρόεδρο5 
τηβ Ευρωπαϊκήε Κεντρική5 Τράπε- 
Εα5 (ΕΚΤ) και σύμβουλοβ του Πρω
θυπουργού, τόν ισε από το  βήμα

Συνέχεια στη σελίδα 3

Η «MOMA» 
του 21ου αιώνα
Κατασκευαστική εταιρεία 7ns 
tóEscos θα θυμίζει σε λίγο και
ρό η Εγνατία Οδόε ΑΕ, Ka0cos 
επεκτείνει τη δραστηριότητά 
m s και ετοιμάζεται να μετα
τραπεί στη «MOMA» του 21ου 
αιώνα!
Σελίδα 5

ΑΓΩΓΟΙ

Γιγαντομαχιεβ 
για το φυσικό αέριο
Το γκάζι ανάβει φωτιέβ ακόμη 
και στην πολιτική. Oncos αυτή 
που μαίνεται τελευταία ανάμε-. 
σα στον πρωθυπουργό ms Ρω- 
oias Βλαντϊμιρ Πούτιν και στον 
πρώην υπουργό Εξωτερικών ms 
Tsppavias Γιόσκα Φϊσερ με 
αφορμή mus αγωγούε Nabucco 
και South Stream.
Σελίδα 11

ΕΦΟΡΙΑ

Ε κ κ α θ α ρ ισ τ ικ ά _____
για το ΕΓΑΚ *'-* .
Η Εφορία στέλνει και τα τα- \ j  
λευταία εκκαθαριστικά Ενιαί
ου Τέλουε Ακινήτων του éTous 
2008 μετά τη διόρθωση τω ν 
λαθών από πολίτεβ που είχαν 
λάβει σχετική επιστολή. Πα
ράλληλα, μέσω του συστήμα- 
Tos Taxis αποστέλλονται κα
θημερινά σημειώματα για το 
ΕΤΑΚ 2009, ενώ  a>s το τέλοβ 
του έτουβ αναμένεται να ολο
κληρωθεί η διαδικασία και για 
το ν  φόρο  μεγάληβ ακίνητηβ 
περιουσία5.

Προγράμματα
ε ν ί σ χ υ σ ή

μικρομεσαίων
Παρατείνονται τα προγράμματα 
ενίσχυση5 των μικρομεσαίων με
ταποιητικών επιχειρήσεων από το 
υπουργείο Περιφερειακήβ Ανά
π τυξή  και Ανταγωνιστικότηταβ και 
αυξάνονται τα ποσοστά τη5 δημό- 
σιαβ xpnματoδόmσns. Οι δικαιού
χοι ενισχύσεων του Προγράμμα- 
τοβ «Μεταποίηση στΐ5 νέεβ συν- 
θήκεε» αυξάνονται καθώβ δίδεται 
δικαίωμα συμμετοχήβ και στΐ5 με- 
σαίεε επιχειρήσει οποιοσδήποτε 
δρaστnplόmτas. Επίσηβ αυξάνο
νται τα ποσοστά χρηματοδότησή 
στιε περισσότερεε περιφέρειε5 ms 
χώραε τουλάχιστον κατά 5% και 
μειώνεται το ελάχιστο ύψοε προϋ
πολογισμού του επιλέξιμου επεν
δυτικού σχεδίου για πβ μικρέ5 και 
πολύ μικρέβ επ ιχ ε ιρ ή σ ε ι στα  
30.000 ευρώ. Επίσηβ παρατείνεται 
η ημερομηνία υποβολήβ προτάσε
ων ωβ τΐ5 20 Δεκεμβρίου 2010.

Για το πρόγραμμα «Ενδυση και 
υπόδηση: νέεβ προοπτικέβ» αυξά
νονται τα ποσοστά χρηματοδότη
σ ή  οτβ περισσότερεβ περιφέρει- 
ε5 τηβ χώραε τουλάχιστον κατά 5% 
και μειώνεται το ελάχιστο ύψθ5 
προϋπολογισμού του επιλέξιμου 
επενδυτικού σχεδίου στα 50.000 
ευρώ. Παρατείνεται, τέλοε, η ημε
ρομηνία υποβολή5 προτάσεων για 
το πρόγραμμα ακ τιβ 22 Νοεμβρί
ου 2010.

70 ΔΙΣ. ΔΟΛΑΡΙΑ

Η μεγαλύτερη 
αύξηση 
κεφαλαίου 
στην Ιστορία
Τη μεγαλύτερη αύξηση κεφα
λαίου m s loTopias πέτυχε χθεε 
η βραζιλιάνικη Petrobras -  η 
αμέσωε επόμενη ήταν η ιαπω
νική ΝΤΤ το 1987 με 37 δισ. 
δολάρια. Με ζήτηση που έφθα- 
σε τα 140 δισ. δολάρια, τα 98 
από ιδιώτεε και τα υπόλοιπα 
από «θεσμικούε», μεταξύ των 
οποίων αραβικά και ασιατικά 
κρατικά κεφάλαια, η πετρελαϊ
κή εταιρεία άντλησε 70 δισ. 
δολάρια, που θα χρηματοδοτή
σουν την υποθαλάσσια άντλη
ση πετρελαίου σε πολύ μεγάλο 
βάθοε, μια επένδυση ύψουε 
224 δισ. δολαρίων ois το 
2014. Κατά 32,13% κρατική, 
η βραζιλιάνικη εταιρεία θα γίνει 
τελικά ακόμη ηιο κρατική, κα- 
0ii>s τα 43 δισ. θα δοθούν σε 
τίτλο us που θα ανταλλαγούν τε
λικά με πετρέλαιο σε τιμή 8,51 
δολάρια το βαρέλι. Στη φωτο
γραφία εικονίζεται μια από tis 
καινούργιεε offshore πλατφόρ- 
μεε m s Petrobras ανοιχτά του 
Ρίο ντε Τζανέιρο.
(REUTERS/ BRUNO DOMINGOS)

«Τα υποβρύχια θα κρατήσουν το προσωπικό»
Τι είπε στη Βουλή το νέο αφεντικό των Ναυπηγείων Σκαραμαγκά

ΓΕΝΙΚΕΣ ΣΥΝΕΛΕΥΣΕΙΣ

Παρουσία χωρΐβ 
δέσμευση μετοχών
Αλλάζει η νομοθεσία που διέ- 
πει τι.5 διαδικασίεε των γενικών 
συνελεύσεων τω ν εισηγμένων 
στο Χρηματιστήριο επιχειρή
σεων, καθώε αναβαθμίζεται ο 
ρόλοβ τω ν μετόχων, ενώ  ικα
νοποιείται και ένα αίτημα κυ- 
ρίωε ξένων θεσμικών: δεν θα 
απαιτείται δέσμευση μετοχών 
ωβ προϋπόθεση συμμετοχήΒ 
σε συνέλευση.

Ερωτήματα σχετικά με το μέλλον 
τω ν  1.300 ερ γα ζομ ένω ν  σ το ν  
Σκαραμαγκά δημιούργησαν τα 
όσα είπε στην Επιτροπή Εξωτερι
κών και Apuvas m s Βουλήβ ο 
Ισκαντάρ Σαφά, o loxupós άν- 
öpas ms Abu Dhabi Mar (ADM), η 
οποία βρίσκεται ένα βήμα πριν 
από την αγορά του 75% των Ναυ
πηγείων.

Κατά τη διάρκεια . ^  συζήτη-

ons για την κύρωση ms συμφω- 
vias ο κ. Σαφά, ο onoios σύμφω
να με πληροφορίεβ δεν έχει κα
ταθέσει business plan για τη νέα 
του επένδυση, απέφυγε να εγ- 
γυηθεί για τη διατήρηση όλων των 
θέσεων εργασία5 στην επιχείρη
ση για τα επόμενα 10-15 χρόνια. 
Σε ερωτήσεΐ5 βουλευτών επεσή- 
μανε ότι μετά τη συμφωνία του 
Ελληνικού Δημοσίου για την κα

τασκευή δύο νέω ν υποβρυχίων 
τύπου 214, συνολικού κόστουε 1 
δισ. ευρώ, απάντησε ότι αυτή η 
προμήθεια θα εξασφαλίσει την 
απασχόληση μόλιε του 35% του 
προσωπικού.

Δεν δίστασε μάλιστα να πει ότι 
θα χρειαστεί να κατασκευαστούν 
έωε και 20 υποβρύχια

Μειώθηκε 
ίο  εμπορικό 
έλλειμμα
Μείωση 30,7% σημείωσε το έλλειμμα 
του εμπορικού ισοζυγίου το επτάμηνο, 
ωε αποτέλεσμα πιε αύξησή των εξα
γωγών και τΓΒ συρρίκνωσή των εισα
γωγών λόγω πτώση5 ττκ κατανάλω
σ ή .  Από την Στατιστική Αρχή ανακοι
νώθηκαν τα εΕήβ για την πορεία
Συνέχεια στη σελίδα 3
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ΕΠ ΙΚΑ ΙΡΟ ΤΗ ΤΑ ......................................

ανπ̂ ίοιχηασπκά
Συνέχεια
Μέσα στο γενικότερο κλίμα πολιτικήε 
όΕυνσηε ακούστηκε και μια φωνή  συ
ν α ίν εσ ή  και ω ε τέτοια την καταγρά
φουμε. Ο πρώην Πρόεδροε τηε Βουλήε 
κ. Δ . Σ ιού φ α ε  με την ιδιότητα του 
πρώην υπουργού ΑνάπτυΕηε εξέφ ρασε 
την ικανοποίησή του για την προκήρυ
ξη  απο το  υπουργείο Περιβάλλοντοε 
του διαγωνισμού κατασκευήε του αγω 
γού αερίου προε τη Μεγαλόπολη, αλλά 
και τη διασύνδεση του τουρκικού συ- 
στήματοε ηλεκτρικήε ενέργειαε με το 
ευρωπαϊκό.

★  *  ★

«Τα δύο σημαντικά γεγονότα αποδει- 
κνύουν ότι η χώρα μας μπορεί να 
υπερβεί την κρίση και να πάει μπρο
στά όταν η μια κυβέρνηση χτίζει στον 
προγραμματισμό της προηγούμενης 
κυβέρνησης» δήλωσε, υπενθυμίζονταε 
ότι τα συστήματα ηλεκτρικήε ενέργειαε 
τω ν δύο χωρών διασυνδέθηκαν με 
γραμμή υψηλήε τάσηε στιε 6 Αυγού- 
στου 2007 σε  συνέχεια Πρωτοκόλλου 
που υπέγραψε ο ίδιοε στην Αγκυρα με 
τον  τότε τούρκο υπουργό Ενέργειαε και 
Φυσικών Π όρων κ. Μεχμέτ Γκιουλέρ. 
★  ★  ★

Σε σχέση με τον  αγωγό φυσικού αερί
ου ο πρώην υπουργόε ΑνάπτυΕηε ση
μείωσε ότι αποτελεί ένα ιδιαίτερηε ση- 
μασίαε έργο που θα έχει σημαντικέε

αναπτυΕιακέε και περιβαλλονηκέε επι- 
πτώσειε για όλη την Πελοπόννησο. Δ εν  
γνωρίζουμε τη θέση του προέδρου τηε 
Ν Δ  κ. Αντ. Σαμαρά  για το  θέμα, αλλά 
ελπίζουμε η συναίνεση που εκφράζει ο 
κ. Σιούφαε να  μην αποτελέσει αιτία για 
τη διαγραφή του.

Διαγωνισμού
Πανευρωπαϊκό διαγωνισμό για την επι
βράβευση και προώθηση τηε επιχειρη- 
ματικότηταε σε  τοπικό και περιφερεια-

κό επίπεδο διοργανώνει η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή για πέμπτη συνεχή χρονιά.

★  ★  ★

Ετσι, για να Εαναβρούμε τη χαμένη μαε 
επιχειρηματικότητα και για την προώ
θηση τηε πρωτοβουλίαε αυτήε σε  εθνι
κό επίπεδο ο υπουργόε Περιφερειακήε 
ΑνάπτυΕηε και Ανταγωνιστικότηταε κ. 
Μ. Χρυσοχοΐδηε (σκίτσο) προκήρυξε 
εθνικό διαγωνισμό, με καταληκτική 
ημερομηνία την 11η Οκτωβρίου 2010, 
για την αναγνώριση και επιβράβευση 
τηε αριστείαε στην προώθηση τηε ετπ- 
χειρηματικότηταε σε τοπικό - περιφε
ρειακό επίπεδο.

★  ★  ★

Απώτεροε στόχοε τηε πρωτοβουλίαε, 
που φέρει το ν  τίτλο «Ευρωπαϊκά Βρα
βεία Επιχειρηματικότηταε 2011», είναι 
η ανάδειξη του «τοπ ικού» επιχειρηματι
κού παράγοντα, είτε πρόκειται για ση- 
μείο-κέντρο λήψηε αποφάσεων είτε για 
πεδίο εφαρμογήε πολιτικών. Οσοι πι
στοί προσέλθετε.

Διπλόθ pôAos
Μπορεί ο ρώσοε μεγιστάναε κ. Ντμϊτρι 
Ριμπολόβλεφ να  ελέγχει το  9,7% τηε 
Τράπεζαε Κύπρου και να  είναι ο μεγα- 
λύτεροε μέτοχοε, αφού ακολουθεί μό- 
λιε με 3% η Εκκλησία τηε Κύπρου, αλλά 
ο συγκεκριμένοε επιχειρηματίαε είναι 
και πελάτηε τηε τράπεζαε εδώ  και και-

ρό, όπωε επισήμανε ο διευθύνων σύμ- 
βουλοε του συγκροτήματοε κ. Α . Ηλιά- 
δηε.
★  ★  ★

Υπενθυμίζεται ότι οι καταθέσειε τηε 
τράπεζαε στην Κύπρο από την αρχή 
του έτουε ω ε τον Ιούνιο του 2010 αυξή
θηκαν κατά 29% ή κατά 4,2 δισ. ευρώ, 
γεγονόε που οφείλεται και στη διαρροή 
καταθέσεων από την Ελλάδα, αλλά σί
γουρα έχει βάλει το  χεράκι του και ο 
Ντμϊτρι.

Συνεργασία
Συνεχίζεται η στενή συνεργασία τω ν 
τραπεζών με την Ελληνική Αστυνομία 
με στόχο την καταπολέμηση εγκληματι
κών ενεργειών που σχετίζονται με τιε 
κάρτεε πληρωμών. Τιε προηγούμενεε 
ημέρεε η Vi8a διοργάνωσε ενημερωτι
κή ημερίδα για εκπροσώπουε τηε Ελλη- 
νικήε Αστυνομίαε με τίτλο «Η  απάτη 
μέσω καρτών πληρωμών στον 21 ο αι
ώνα».
★  ★  ★

Στόχοε ήταν η ενίσχυση τηε κατάρτι- 
σηε τω ν  στελεχών τηε Αστυνομίαε. 
Σύμφωνα με το ν  πρόεδρο τηε Vi8a 
Hella8 κ. Λ. Κασούμη, η δραστηριότη
τα τηε Vi8a τα τελευταία χρόνια βρίσκε
ται «επικεντρωμένη σε ενέργειες που 
στόχο έχουν τη διαφύλαΕη των συναλ
λαγών με κάρτες».

ΑΠΟΨΗ
Επιδοτήσει και αποζημιώσει 
κρίνουν τη μάχη στον κάμπο
Του I. ΚΟΛΛΑΤΟΥ

Στα πράγματα
«Να δοθεί προτεραιότητα 
στην απορρόφηση του ΕΣΠΑ»

Α ποζημιώσειε και επιδοτήσειε θα 
κρίνουν εν πολλοίε τη μάχη σε 
αρκετέε περιφέρειεε τηε χώραε, 

μεταξύ τω ν  οποίων και η Θεσσαλία.
Ειδικά μετά την απόφαση τω ν  Βρυ

ξελλώ ν να  «α νάψ ει το  πράσινο  φ ω ε »  
ώ σ τε  να δοθεί το  50% τηε ενιαίαε ενί- 
σχυσηε (τσεκ) στουε αγρότεε μετά τιε 16 
Οκτωβρίου, αντί τηε Ιη ε  Δεκεμβρίου, γί
νεται σαφέε ότι η νέα  ηγεσία του υπουρ
γείου θα κάνει χρήση αυτήε τηε διάτα- 
Εηε ώ σ τε  οι παραγωγοί να προσέλθουν 
σ τιε  κάλπεε δύο εβδομάδεε 
πριν από τιε εκλογέε του «Καλ
λικράτη» με « ζ ε σ τέ ε  τιε  τσέ- 
πεε»...

Ω στόσο η μεγάλη μάχη τω ν 
εντυπ ώ σεω ν, όπω ε όλα δ ε ί
χνουν, θα κριθεί σ τον  τρόπο 
με τον οποίο θα δοθούν οι απο- 
ζημιώσειε στουε παραγωγούε 
που υπέστησαν εφέτοε ζημιά από το  πρά
σινο σκουλήκι. Και βέβαια η ζημιά δεν 
αφορά μόνο το  βαμβάκι, όπωε αρχικά 
είχε εκτιμηθεί, όπου έχουν αφανιστεί καλ- 
λιέργειεε σε ολόκληρη τη χώρα, αλλά και 
λαχανικά, καλαμπόκι και βιομηχανική 
τομάτα και υπολογίζεται σε δεκάδεε, αν 
όχι εκατοντάδεε, εκατομμύρια ευρώ.

Συγκεκριμένα μόνο για το  βαμβάκι και 
μόνο για τη Θεσσαλία εκτιμάται ότι η ζη 
μιά που έχει προκληθεί από το  πράσινο 
σκουλήκι ανέρχεται στα  60 εκατ. ευρώ. 
Αν συνυπολογιστεί ότι το προϊόν έχει έναν 
πολλαπλασιαστή 2,5 ωε βιομηχανικό φυ
τό, αφού δίνει προστιθέμενη αξία και κύ
κλο εργασίαε σε μια σειρά επαγγέλμα-

0 κ. I. KoMoros είναι μηχανολόγοβ, με μεταπτυχιακό 
στη Βιοτεχνολογία.

τα, όπωε γεωπονικά καταστήματα, μεσί- 
τεε, μ εταφορείε, εκκοκκιστήρια, κλω
στήρια και εΕαγωγείε, η ζημιά για την το 
πική οικονομία τηε Θεσσαλίαε υπολογί
ζε τα ι σ τα  150 εκατ. ευρώ ! Π ρόκειτα ι 
ασφαλώε για χρήματα που θα λείψουν 
από την τοπική αγορά και όλοι οι εμπλε
κόμενοι αναμένουν να καλυφθούν μέσω 
του ΕΑΓΑ.

Η κατάσταση θυμίζει έντονα  τιε αυτο- 
διοικητικέε εκλογέε του 2002, όταν είχε 
υπάρξει ανάλογο πρόβλημα με τουε βαμ- 

βακοπαραγωγούε τηε Θ εσ 
σαλίαε και η τό τε  κυβέρνηση 
αναγκάστηκε να δώσει έκτα
κτη αποζημίωση στουε αγρό- 
τεε  τηε τάΕεωε τω ν  15 λεπτών 
το  κιλό, ω σ τό σ ο  λόγω  γρ α 
φειοκρατικών αγκυλώσεων τα 
χρήματα δόθηκαν μετά  τιε 
εκλογέε και οι υποψήφιοι νο- 

μάρχεε του ΠαΣοΚ έχασαν τιε εκλογέε!
Τώρα  βέβαια οι εκλογέε γίνονται σε 

επίπεδο περιφέρειαε, ω σ τόσο  δεν αλλά
ζει κάτι για τουε 40.000 βαμβακοπαρα- 
γωγούε τηε Θεσσαλίαε και τουε υπόλοι- 
πουε 20.000 εμπλεκομένουε με το  προϊ
όν, οι οποίοι αναμένουν τη στάση που 
θα τηρήσει το  υπουργείο και αν σκοπεύει 
να οδηγήσει *πε αποζημιώσειε στα ΠΣΕΑ, 
που συνεπάγονται μια καθυστέρηση στην 
καταβολή τηε τάΕεωε τω ν δύο-τριών χρό
νων.

Και φυσικά αν οι αποζημιώσειε οδη
γηθούν μέσω  ΠΣΕΑ και όχι μέσω  ΕΑΓΑ, 
αυτό συνεπάγεται περί τα 8-9 ευρώ το  
στρέμμα, δηλαδή σε  αρκετέε περιπτώ- 
σειε δεν θα καλύψουν ούτε τα έξοδα  τω ν 
ψεκασμών που έκαναν οι αγρότεε, ενώ  
μ έσω  ΕΑΓΑ θα πρέπει να  αναμένονται 
κάποια δεκάδεε ευρώ το στρέμμα.

Οι παραγωγοί 
να προσέλθουν 
ans κάλπες με 
«ζεστές τσέπες»

Η άμεση λήψη μέτρων, ώ σ τε  να  αυ
ξηθούν οι ρυθμοί απορρόφησηε τηε 
χρηματοδότησηε του Εθνικού Στρα
τηγικού Πλαισίου Α ναφοράε (ΕΣΠΑ) 
θεωρείται μια από τιε πρώτεε προτε- 
ραιότητεε τηε κυβέρνησηε προκειμέ- 
νου να  μη δούμε την ύφεση  να «β α 
θαίνει». Αυτό υπογραμμίζει μιλώνταε 
προε «Τ ο  Βήμα» ο κ. Στ. Ταυρϊδηε, 
διευθύνων σύμβουλοε τηε Ευρωσύμ- 
βουλοι ΑΕ. Ακόμη προτείνει οι προ- 
κηρύΕειε τω ν  έργων να είναι 
εναρμονισμ ένεε με τιε  ση- 
μερινέε συνθήκεε που επι
κρατούν στην αγορά.

-  Το Εθνικό Στρατηγικό Πλαίσιο 
Αναφοράε (ΕΣΠΑ) θεωρείται ένα 
από τα λίγα «όπλα» που έχει η χώ
ρα προκειμένου να επιτύχει ανο- 
πτυΣιακούε ρυθμούε. θεωρείτε 
ότι το «όπλο» αυτό χρησιμοποι
είται στον βαθμό που πρέπει;
«Οχι. Ούτε τώρα, αλλά ούτε και στην αρ
χή του προγράμματος. Το ΕΣΠΑ έχει χρο
νική περίοδο αναφοράς την περίοδο 
2007-2013 και τη στιγμή αυτή, στα τέ
λη του τέταρτου χρόνου, η απορρόφηση 
μόλις Εεπερνά το 10%, ενώ είναι ακόμη 
χαμηλότερη για τις δράσεις του ιδιωτι
κού τομέα. Από τη στιγμή λοιπόν που το 
ΕΣΠΑ -  όπως φαίνεται και από το μνη
μόνιο -  είναι από τις βασικές πηγές εισ
ροών για τη χώρα, αλλά και ουσιαστικός 
μοχλός για την ανάπτυΕη, αντιλαμβάνε
ται κανείς ότι με τέτοιους ρυθμούς απορ
ρόφησης είναι πιθανότερο να δούμε την 
ύφεση να βαθαίνει. Πρέπει να ληφθούν 
μέτρα τώρα».
-  Από τιε επαφέε σαε με tis ιδιωτικέε επι- 
χειρήσειε, ποιεε είνα» '■ αδυναμίεε που 
έχετε εντοπίσει στην υ. οίηση του ΕΣΠΑ;

«Εχουμε τρία αρνητικά μηνύματα: λιγό- 
τερες εγκρίσεις (δυσαρέσκεια), λιγότερες 
επενδύσεις (μείωση ρευστότητας), λιγό- 
τερες υλοποιήσεις (χαμηλή απορροφητι
κότητα). Αυτό που προτείνουμε λοιπόν εί
ναι προκηρύΕεις προσαρμοσμένες στα 
σημερινά δεδομένα της αγοράς, ταχύτε
ρες διαδικασίες μέσω ευέλικτων ενδιά
μεσων φορέων, πραγματική αποκέ
ντρωση στις αποφάσεις με αρμοδιότητες 
στις νέες περιφέρειες και ειδικά για τη 

Βόρεια Ελλάδα στο υπουργείο, 
με τη νέα του μορφή. Δεν μπο
ρεί να λέμε ότι το 80% του ΕΣΠΑ 
αφορά έργα στην περιφέρεια 
και οι αποφάσεις για αυτό να 
λαμβάνονται ερήμην της».
-  Τι απαντάτε στα διλήμματα: 
«ΕΣΠΑ για μεγάλεε ή ΕΣΠΑ για 
μικρέε επενδύσεις» και «ΕΣΠΑ 
για εταιρείεε του Δημοσίου ή 
για ιδιωτικέε εταιρείες». 
«Είκοσι χρόνια πριν, όταν ξ ε 
κ ίνη σαν οι χρηματοδοτήσεις 

από την ΕΕ και σηματοδοτήθηκε το ανα 
πτυξιακό “μπουμ" στην οικονομία με τη 
δημιουργία νέων κλάδων (κατασκευές, 
πληροφορική, τηλεπικοινωνίες, σύμ
βουλοι, ενέργεια), το δίλημμα ήταν άλ
λο: “Υποδομές ή ενίσχυση της ανταγω
νιστικότητας”. Η βαρύτητα δόθηκε στις 
υποδομές και η χώρα σήμερα είναι πράγ
ματι διαφορετική. Μείναμε όμως πίσω σε 
όρους ανταγωνιστικότητας. Σήμερα στα 
διλήμματα που αναφέρετε η απάντηση 
είναι μία: επενδύσεις παντός τύπου από 
οποιονδήποτε, αλλά με λιγότερη γρα
φειοκρατία. Δυστυχώς, οι επενδυτές σή
μερα στην Ελλάδα χρειάζονται περισ
σότερο δικηγόρους παρά εΕειδικευμέ- 
νους συμβούλους».

1ΈΡ.ΖΩΤΟΣ..........................................
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Η Ελλάδα έχει αναιπι&ακέ§ δυνατότητες
Με μεταρρυθμίσει και βαθιέε τομέε η οικονομία μπορεί να εδέλθει από την κρίση χρέουε, εκτιμούν καθηγητέε και τραπεζίτεε

Συνέχεια από την πρώτη σελίδα

του συνεδρίου την ανάγκη όχι μόνο 
να αντιμετωπιστούν οι βαθιά ριζω- 
μένεε αιτίεε ms δημοσιονομικά« ανι- 
oopponias και τω ν διαρθρωτικών 
αδυναμιών, αλλά και να επιτευχθούν 
θετικέβ συνέργειεε μεταξύ τω ν μέ
τρων για δημοσιονομικό περιορισμό 
και των πολιτικών για ενίσχυση ms 
avànruEns. Oncos είπε, αυτό πρέπει 
να επιδιωχθεί με την εφαρμογή με
ταρρυθμίσεων που στόχο θα έχουν 
την αποκατάσταση m s ανταγωνι- 
onKÔimas ms οικονομία5 και τη βελ
τίωση m s δυνητική« οικονομική5 
avàrrruEns και των προοπτικών απα
σχόλησή.

Σύμφωνα με τον έλληνα τραπεζί
τη, οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν για 
την οικονομία ms Ελλάδα5 είναι οι
κονομικοί, διαρθρωτικοί και πολιτι
κοί, συμπληρώνονταε ότι συνδέονται 
με τα χαρακτηριστικά των χρηματο
οικονομικών αγορών, ns avnouxiss 
και ns προσδοκίεε tous.

Από τη ν πλευρά του ο κ. Αθ. 
Opcpaviôns, διοικητήε ms κεντρι- 
Kns τράπεδαε ms Κύπρου, σημείω
σε ότι η τελευταία κρίση στα κρά- 
m -μέλη ms ευρωζώνηβ αποτελεί ευ
καιρία ώστε να διορθωθούν οι υπάρ- 
χουσεε ατέλειεε om  διαδικασία δη
μοσιονομική« πειθαρχίαβ tous, η 
οποία απαιτείται ώστε να ενισχυθεί 
η μακροοικονομική σταθερότητα 
ms νομισμαηκήβ ένωσηε. Σύμφω
να με τον ίδιο, κύρια στοιχεία για 
την εξασφάλιση προόδου στο συ
γκεκριμένο θέμα είναι η βελτιωμέ
νη παρακολούθηση τω ν χωρών με 
υψηλά ελλείμματα και υψηλό χρέ- 
os, καθα« και η ανάπτυξη ενός αξιό
πιστου μηχανισμού επιβολήε κυ
ρώσεων, οι onoics θα επιβάλλονται 
με ημιαυτόματο τρόπο. Ο κ. Ορφα- 
viôns επαίνεσε την ελληνική κυ
βέρνηση για το γενναίο πρόγραμ
μα μεταρρυθμίσεων, υπογραμμίζο- 
vtas ότι θα ενισχύσουν ns αναπτυ- 
ξιακέβ δυνατότητε5 m s xcopas και 
θα βεληώσουν το βιοηκό επίπεδο 
των ελλήνων πολιτών.

Ακολούθω5, στη  δική του πα
ρουσίαση ο κ. Γκ. Χαρδούβεληβ, 
καθηγητή5 του Πavεmσmμioυ Πει
ραιά« και οικονομικόβ σύμβουλοε 
ms Eurobank EFG, τόνισε όη υπάρ
χουν α ξιόπ ισ τε« α π α ν τή σ ε « για 
όλες ns avnouxiss των αγορών, κα- 
θ ο «  ο ρυθμόβ τω ν μεταρρυθμίσε
ων έχει αναπτύξει ταχύτητα και η 
ελληνική κοινωνία εμφανίζεται δε
κτική στα σκληρά μέτρα. «Η  πιθα
νότητα επιτυχίας του προγράμμα
τος σταθεροποίησης είναι πλέον 
πολύ υψηλή παρά την παρατη
ρούμενη εμβάθυνση της οικονο
μικής ύφεσης» υποστήριξε σχετι
κά, προσθέτονταε ότι η αναδιάρ
θρωση του xpéous αποκλείεται, κα- 
θ ο «  θα έχει μεγάλο kôotos τόσο

Λόγο& δανείων ιδιωτικού τομέα ωβ ποσοστό του ΑΕΠ
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Yale, και ο κ. Δ. Βαγιανόβ, καθη- 
γητήβ Tns London School o f 
Economics, υπογράμμισαν όη η κρί
ση αποτελεί ευκαιρία για την Ελλά
δα, ώστε να εκσυγχρονίσει την οι
κονομία ms. Κατά τη γνώμη tous, η 
κρίση είναι αποτέλεσμα m s υπερ
βολική« KavoviKonoinons ms οικο- 
vopias, ms έλλειψ ή  επενδύσεων 
σε υποδομέ5 και ανθρώπινο κεφά
λαιο, και ms ανεξέλεγκ τα  διαφθο- 
p0s. Φταίει snions ο χαλαρόε και 
σπάταλοε δημόσιοε τομέαε, που χρη
ματοδοτήθηκε με δανεισμό για πε
ρ ισσότερα από 30 χρόνια, καλύ- 
rrrovtas έτσι τα προβλήματα και φέρ- 
νονταε τη χώρα στα πρόθυρα Tns 
πτώχευσηε.

Επιχειρηματολόγησαν υπέρ ενός 
ακόμη πιο φιλόδοξου μεταρρυθμι- 
σηκού προγράμματοε από αυτό που 
συμφωνήθηκε μεταξύ Ελλάδαε και 
ΕΕ/ΔΝΤ, παρ’ όη το τελευταίο είναι, 
όπ ο « είπαν, npos m  σωστή κατεύ
θυνση. Για παράδειγμα, σημείωσαν 
όη η απελευθέρωση ms αγοράβ ερ- 
γασίαε και το άνοιγμα των αγορών 
αγαθών και υπηρεσιών θα είναι πιο 
αποτελεσματικά αν συνοδεύονται 
από την αναμόρφωση του δικαστι- 
κού συστήματοβ, την ενίσχυση ms 
Enrrpomis Ανταγωνισμού και την 
απλοποίηση του φορολογικού νόμου 
και των πολλών κανονισμών που διέ- 
πουν την αλληλεπίδραση μεταξύ επι
χειρήσεων και κράτουε. Τέτοια μέ
τρα όχι μόνο θα προσελκύσουν επεν
δ ύ σ ε ι αποτελεσμαηκά, αλλά και θα 
μειώσουν τα κίνητρα και το εύρος 
ms διαφθοράβ.
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για tous εγχώριουε όσο και για tous 
ευρωπαίουε πιστωτέε.

Πιστεύει εξάλλου ότι οι αγορέβ 
α ντέδρασαν υπερβολικά, παρα- 
βλέπονταβ ακόμη και ns μεταβο- 
λές στους κινδύνου« αποσταθερο
π ο ίη σ ή  τω ν  τελευτα ίων μηνών. 
Ετσι, έχουν δημιουργηθεί ευκαιρίεε 
για την αγορά ελληνικών ομολό
γ ω ν  ή τη ν  πώληση  ελλην ικ ώ ν 
sovereign default swaps. Ο κ. Χαρ- 
δούβεληε είπε ότι είναι εφικτή η 
επ ιστροφή σε υψηλούε ρυθμούε 
ανάπτυξηβ, καθ&« η χώρα διαθέ
τει έναν ισχυρό και υποδανεισμένο 
ιδιωτικό τομέα και ισχυρό τραπεζι
κό σύστημα. Παράλληλα πρόσθε- 
σε ότι η ένταση κεφαλαίου είναι 
χαμηλότερη στην Ελλάδα από τον 
μέσο όρο m s ΕΕ, άρα απαιτούνται 
επ ενδύσε« σε υποδομέε, όπου και 
υπάρχει διαθέσιμη χρηματοδότη
ση, ενώ σημείωσε ότι η μείωση των 
πραγματικών μισθών σύντομα ανα
μένεται να οδηγήσει σε αύξηση ms 
ανταγωνισηκότηταε.

Ο κ. Χρ. Γκόρτσοδ, καθηγητήβ

Στοιχεία που δείχνουν 
τον δημοσιονομικό 
εκτροχιασμό που 
συντελέστηκε τα 
τελευταία χρόνια 
παρουσιάστηκαν σε 
ακαδημαϊκό συνέδριο

του Παντείου Πανεπιστημίου και γε
νικός γραμματέαε τ ι «  Ελληνικά« Ενω- 
σηε Τραπεζών, τόν ισε ότι η πρό
σφατη διεθνήβ χρηματοπιστωτική 
κρίση (2007-2009) δεν είχε σημα- 
ντικέβ επιπτώσε« στη σταθεpόmτα 
του ελληνικού τραπεζικού συστήμα- 
τοβ. «Τα προβλήματα που αντιμε
τωπίζουν οι τράπεζες στην τρέχου
σα συγκυρία αποτελούν απόρροια 
και βρίσκονται σε άμεση συνάρτη-
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Μεταρρύθμισε« για 
την αποκατάσταση 
ms avraYCûvuniKÔnnas ζήτησε 
ο καθηγητή« κ. Α. Παπαδήμοβ, 
πρώην avanpôeôpos ms ΕΚΓ 
και σύμβουλο« του Πρωθυπουργού

2008 2009 2010 2011
* * προβλέψε« ΕΕ

ση με τη δημοσιονομική κρίση της 
χώρας. Είναι προβλήματα ρευστό
τητας και όχι φερεγγυότητας» ανέ
φερε χαρακτηριστικά. Στη συνέχεια 
ανέλυσε, βάσει των διαθέσιμων επί
σημων στοιχείων, το πώε διαμορ
φώθηκαν κατά τη διάρκεια του τε
λευταίου έτουβ διάφοροι δείκτεβ που 
σχετίζονται με τη λειτουργία του ελ
ληνικού τραπεζικού συστήματοε. Ιδι
αίτερη έμφαση εδόθη στο γεγονός 
ότι, σε αντίθεση με πολλέε άλλεβ οι- 
κονομίεε, στην Ελλάδα ο ρυθμόβ πι
στωτική« επέκτασηε προβ τον ιδιω
τικό τομέα παραμένει αυξητικόβ, 
ακόμη και μετά την έναρξη π «  ύφε
ση«.

Στη συνέχεια ο κ. Κ. Μεγήρ, 
καθηγητή« του Πανεπιστημίου του

«Τα υποβρύχια θα κρατήσουν n  Πτώση m s κατανάλωσηβ
το προσωπικό στον Σκαραμαγκά» έριξε το εμπορικό έλλειμμα
Τι είπε στη Βουλή ο Ισκαντάρ Σαφά, το νέο αφεντικό των Ναυπηγείων

Συνέχεια από την πρώτη σελίδα

ώστε όλο το προσωπικό να έχει 
δουλειά τα επόμενα χρόνια. Πά
ντα«, σημείωσε ότι βρίσκεται σε 
συζητήσε« για την κατασκευή και ’ 
άλλων υποβρυχίων στον Σκαρα- 
μαγκά. Παρ’ όλα αυτά, ο κ. Σαφά 
απέφυγε να διασυνδέσει ευθέα« 
το θέμα π «  βιωσιμότπκ« των Ναυ
πηγείων Σκαραμαγκά με τ «  προ-

μήθειεε του ελληνικού Πολεμικού 
Ναυτικού.

Πρόσθεσε ακόμη ότι υπάρχει 
σε εξέλιξη συζήτηση με τα Ναυ
πηγεία Ελευσίναε για συνεργα
σία ή συγχώνευση.

Τ όσο  ο κ. Σαφά όσο  και ο 
X av s -Κ ριστόφ  Α τίπ οντίεν  
Tns Thyssen  Krupp M arine 
Systems (TKMS), ο ο «  επί-

σηβ ήταν παρών, απαντώνταβ 
σε ερώτηση του υπουργού Εθνι- 
κήε Αμυναβ κ. Ευ. Βενιζέλου 
δήλωσαν ότι σε κανένα σημείο 
π «  διαπραγμάτευση« δεν υπήρ
ξε  μεσολάβηση ή πίεση από τρί
τα μέρη και δεν δόθηκε καμία 
αμοιβή.

ΛΓΓ. ΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ

Συνέχεια από την πρώτη σελίδα

των εμπορευματικών συναλλαγών: 
Η συνολική αξία των εισαγωγών- 
αφίξεων το χρονικό διάστημα Ια
νουάριου - Ιουλίου 2010 ανήλθε 
στο ποσό των 21,1 δισ. ευρώ, ένα
ντι 26,4 δισ. ευρώ το ίδιο διάστη
μα του 2009, παρουσιάζονταε μεί
ωση 20,1%. Η συνολική αξία των 
εξαγωγών-αποστολών το χρονικό

διάστημα Ιανουάριου - Ιουλίου 
2010 ανήλθε στο ποσό των 8,693 
δισ. ευρώ, έναντι 8,492 δισ. ευρώ 
το  ίδιο διάστημα του 2009, πα
ρουσιάζομε« αύξηση 2,4%. Ετσι, το 
έλλειμμα του εμπορικού ισοζυγίου 
το χρονικό διάστημα Ιανουάριου - 
Ιουλίου 2010 ανήλθε σε 12,419 δισ. 
ευρώ, έναντι 17,923 δισ. ευρώ το 
ίδιο διάστημα του 2009, παρου
σ ιά ζομ ε « μείωση 30,7%.
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Ξενοδοχεία πωλούνιαι επιπλωμένα...
Η έλλειψη ρευστότηταε σε συνδυασμό με τα δάνεια και τη μείωση του τζίρου έχουν επιτείνει το αρνητικό κλίμα στην τουριστική αγορά

Η μειωμένη τουριστική κίνηση με την 
οποία ήρθαν ανημέτωπεε οι ελληνικέε 
Εενοδοχειακέε μονάδεε για δεύτερη 
συνεχή χρονιά εφέτοβ έχει φέρει σε 
δύσκολη θέση χιλιάδεε επιχειρηματίεε 
του κλάδου.

Τα οικονομικά tous αποτελέσματα 
άλλωστε παρουσιάζουν κάμψη από το 
2008, ενώ και πέρυσι ο iZipos των ξε
νοδοχείων τηβ χώραβ μειώθηκε κατά 
16%, σύμφωνα με στοιχεία tos Πα- 
νελλήνιαε Ομοσπονδίαε Ξενοδόχων 
(ΠΟΞ).

Η Ελλάδα διαθέτει πάνω από 9.550 
ξενοδοχειακέβ μονάδεε, συνολικήε δυ- 
ναμικότηταβ 730.000 κλινών, με βά
ση τα στοιχεία του ΞΕΕ (2009), η συ
ντριπτική πλειονότητα των οποίων εί
ναι ξενοδοχεία κλασικού τύπου (πο
σοστό 65,8%). κατηγορίαβ δύο και 
τριών αστέρων (45,9 %  και 22,6% 
αντίστοιχα), που λειτουργούν εποχικά 
(56%) και έχουν μέσο μέγεθοε 76 κλί- 
νεε ανά μονάδα.

ΡΕΠΟΡΤΑΖ ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΠΟΥΤΕΤΣΗ

Ν α «απαλλαγούν» από ns επι- 
χειρήσειε tous επιζητούν 
όλο και περισσότεροι ξενο 

δόχοι, καθώε η έλλειψη ρευστότη- 
tos σε συνδυασμό με ns δανειακέε 
υποχρεώσει και τη μείωση του τζί
ρου tous έχουν επιτείνει το αρνη
τικό κλίμα στην τουριστική αγορά.

Τα οικονομικά αποτελέσματα των 
ξενοδοχειακών επιχειρήσεων εφέ- 
tos είναι ιδιαίτερα ανησυχηηκά, κα- 
0cas οι μεγάλεβ εκπτώσειε ons κρα
τή σ ε ι Tns τελευταία5 στιγμήε αλλά 
και η απορρόφηση των διαδοχικών 
αυξήσεων του ΦΠΑ συρρικνώνουν 
ns εισπράξειβ, θέτονταε ζήτημα 
βιωσιμότηταε. Tis αυξημένεε προ- 
θέσειε πώλησηε από πλευράε ξ ε 
νοδόχων επιβεβαιώνει ο κ. Π. Γ. 
Μίχαλοβ Tns Southeast Investment 
Group, με την τάση να έχει ενταθεί 
από πέρυσι, καθά« η εφετινή χρο
νιά ήταν πολύ δύσκολη και οι επι- 
χειρημαήεβ του κλάδου αναζητούν 
αγοραστή ή επενδυτή για να «σ ώ 
σουν» ns επιχειρήσει.

Μάλιστα, σημειώνει ότι αν τα οι
κονομικά βελτιωθούν το κλίμα θα 
αναστραφεί, καθώβ είναι συνδεδε- 
μένο με την αρνητική συγκυρία. Το 
τίμημα ms πώληση  καθορίζεται με 
βάση την αξία ms επιχείρησή και 
του ακινήτου, opcas ελάχιστε5 είναι 
οι συναλλαγέ5 που έχουν γίνει pias 
και η τιμή δεν φθάνει στα επιθυ
μητά επίπεδα στην παρούσα συ
γκυρία.

Το ενδιαφέρον από το εξωτερι
κό, αλλά και από την εγχώρια αγο
ρά -  που εντοπίζεται κυ picas στον 
εφοπλιστικό κλάδο -  εκφράζεται 
ακόμα υποτονικά. «Ο  πωλητιis δεν 
θέλει να πουλήσει σε τιμή κατώ
τερη ms εμπορικής (με την υπε- 
paEia ms δραστηριότητας), αλλά 
και η Ελλάδα δεν αποτελεί ακόμα 
σταθερό επενδυτικό περιβάλλον» 
σημειώνει ο κ. Μίχαλθ5. Προσθέτει 
opcas ότι μέσα στον χειμώνα θα φα
νεί αν θα γίνουν πωλήσειβ ξενοδο
χείων, σημειώνοντα5 ότι υπάρχει 
μια λεπτή ισορροπία ανάμεσα στη 
στάση αναμονής που τηρούν οι αγο- 
paores που επιδιώκουν καλύτερεβ 
ημέβ και ns «αντοχέε» τω ν πωλη- 
τών.

«Λίγοι είναι οι Ξενοδόχοι που 
θα έλεγαν “όχι”»  αν tous γινόταν 
αγοραστική πρόταση, λέει ο πρόε- 
δροε του Ξενοδοχειακού Επιμελη
τηρίου Ελλάδοε κ. Γ. Τσακίρηε. 
Ωστόσο σημειώνει ότι οι περισσό
τεροι επιχειρηματίε5 φοβούνται να 
το δηλώσουν ανοιχτά, γιατί μια τέ
τοια κίνηση επηρεάζει αρνητικά τη 
λειτουργία Tns επιχείρησή, αλλά 
και το προσωπικό tous. Οι αγγελίε5 
opcas στο Διαδίκτυο που μετρούνται

Ελάχιστες 
συναλλαγές 
έχουν γίνει 
καθώς οι τιμές 
δεν φθάνουν 
στα επιθυμητά 
επίπεδα

από την αρχή του χρόνου σε εκα- 
τοντάδεε πληθαίνουν, ειδικά σε δη- 
μοφιλείε προορισμούβ τηε χώρα5, 
όπωβ οι Κρήτη, Χαλκιδική, Ρόδος, 
Κω5, Μύκονοε, Σαντορίνη.

«Πολλοί πωλητέε, λίγοι αγορα
στές» είναι η εικόνα που παρου
σιάζει η Κρήτη, με όλα τα Ξενοδο

χεία να «είναι προς πώληση στην 
κατάλληλη τιμή», όπως σημειώνει 
ο κ. I. Οικονόμου, μέλσε του ΔΣ 
ΏΤ5 Ενωσης Ξενοδόχων Ηρακλείου 
και του Ξενοδοχειακού Επιμελητη
ρίου Ελλάδος (ΞΕΕ). Οι αγγελίεε ξε 
νοδοχείων προε πώληση ξεπερνούν 
τιε 60 μόνο σε ένα διαδικτυακό τό
πο μεσιτικού γραφείου στην Κρή
τη, ενώ εκτιμάται ότι ο αριθμός στην 
πραγματικότητα είναι πολύ μεγα
λύτερος και σε δυσμενέστερη θέ
ση είναι οι μεγάλε5 μονάδες με δα- 
νειακέε υ π οχ ρ εώ σε ι, λόγω  τω ν 
ανακαινίσεων που έχουν πραγμα
τοποιήσει.

Ο κ. Οικονόμου υπογραμμίζει 
ότι η τάση είναι πολύ πιο ισχυρή 
εφέτο'ε και προσθέτει ότι τα ξενο 
δοχεία δεν είναι πια επενδυτικά 
συμφέροντα, καθώβ είναι ασύμ
φορα στην επιστροφή κεφαλαίου. 
Η έλλειψη ρευστότητας έχει δημι
ουργήσει έντονο προβληματισμό 
και απογοήτευση στην αγορά, ενώ  
πολλοί είναι οι ξενοδόχοι που επα

ναδιαπραγματεύονται τα δάνειά 
τους με τις τράπεζες, επειδή καθυ
στερούν τΐ5 πληρωμέ5.

Σύμφωνα με πληροφορίες, ακό
μα και μεγάλες ξενοδοχειακές αλυ
σίδες τηβ χώρας βρίσκονται σε αυ
τή τη διαδικασία, καθώς τα «ανοίγ
ματα» είναι σημαντικά σε αντίθε
ση με τα μικρά ξενοδοχεία που εί
ναι λιγότερο εκτεθειμένα στην κρί
ση.

Το πρόβλημα αναμένεται να κο- 
ρυφωθεί μόλις κλείσει η σεζόν, πε
ρί τα μέσα Οκτωβρίου, οπότε και 
οι επιχειρηματίες θα έχουν εικόνα 
για το ταμείο. Παρά την αυξανό
μενη διάθεση πώλησης όμως δεν 
γίνονται συναλλαγές, καθώς δεν 
υπάρχει ενδιαφέρον για διάθεση 
ρευστού στον κλάδο, ούτε οι συν
θήκες είναι ευνοϊκέε. Σm v Αθήνα 
υπάρχουν τέσσερα  μεγάλα ιδ ιό
κτητα ξενοδοχεία, χωρίε χρέη, που 
πωλούνται εδώ  και καιρό, χωρίς 
όμως ανταπόκριση.

Σύμφωνα με τον  πρόεδρο του

ΞΕΕ, το αγοραστικό κοινό αυτών 
των ξενοδοχείων, που θα ήταν έναε 
άλλθ5 ξενοδόχοε ή επιχειρηματίας 
από την Ελλάδα, έχει περιοριστεί 
πλέον, ενώ και οι τράπεζεε δεν εν- 
διαφέρονται για τα ακίνητα αυτά 
ωε επένδυση. Από την άλλη, στην 
Αττική το 50% των ξενοδοχείων εί
ναι ενοικιαζόμενα κτίρια, με τουβ 
επιχειρηματίες να μην μπορούν εύ
κολα να απεμπλακούν. Μεγαλύτε
ρο είναι το πρόβλημα στην περι
φέρεια όπου τα έσοδα είναι πολύ λι
γότερο αναλογικά σε σύγκριση με 
τα ξενοδοχεία τηε Αθήνας.

Οπως σημειώνει ο κ. Τσακίρης, 
η αναλογία τω ν εσόδων στα ξενο 
δοχεία της υπόλοιπά Ελλάδα5 σε 
σχέση με την πρωτεύουσα ήταν 1 
προε 2,2, λόγω της εποχικότητας 
των ξενοδοχείων. Τα τελευταία χρό
νια η πτώση της τουριστικής κίνη
σης τον Απρίλιο και τον Μάιο ου
σιαστικά οδηγούν τις επιχειρήσει 
σε τετράμηνη λειτουργία.

Μαζικές οι πωλήσεις σε δημοφιλείς τουριστικούς προορισμούς
Εχουν κατακλυστεί από αγγελίεε Εεπουλήματοε οι σελίδεε των μεσιτικών γραφείων και των real estate στο Διαδίκτυο

Δ ιαστάσεις «τσουνάμι» έχει 
λάβει μέσα otous τελευταί- 
ous μήνες η τάση τω ν μαζι

κών πωλήσεων ξενοδοχείων στη χώ
ρα pas και ιδιαίτερα σε πολύ δημο
φιλείς τουριστικούς προορισμούς. 
Σήμερα μια απλή περιήγηση στο 
Διαδίκτυο ons σελίδες των αγγελιών 
τω ν μεσιτικών γραφείων και τω ν 
real estate μπορεί να πείσει και τον 
πιο δύσπιστο (φωτογραφία).

Ξεκινώντας από την κοσμοπολί
τικη Ρόδο, η οποία άλλοτε «βού- 
λιαζε» κάθε καλοκαίρι από κόσμο, 
μπορεί κανείς να δει στα μεσιτικά 
γραφεία αγγελίες για πωλήσεις κά-

θε είδου5 ξενοδοχείων. Ετσι, ένα 
τριώροφο ξενοδοχείο 46 δωματίων, 
σε οικόπεδο 8.500 τ.μ., στα όρια 
του Δήμου Ρόδου πωλείται προ5 2,5

εκατ. ευρώ. Στα 900.000 ευρώ έχει 
ορισθεί η τιμή πώλησης εν05 άλ
λου, γραφικού ξενοδοχείου στην 
«παλιά πόλη» τη5 Ρόδου, με 12 δω 
μάτια, ενώ  στο άκρως τουριστικό 
Φαληράκι πωλείται ξενοδοχείο τε 
τραώροφο, 84 δωματίων, σε οικό
πεδο 12.000 τ.μ., αντί 3,2 εκατ. ευ
ρώ.

Στη Σαντορίνη μέσα από τις σ ε
λίδες του ΙηΙετηεΙ θα διαπιστώσου
με ότι πωλείται ξενοδοχείο 18 δω 
ματίων με πισίνα, σε έκταση 2.500 
τ.μ. αντί 1,4 εκατ. ευρώ.

Στην Κρήτη, μεταξύ πολλών αγ
γελιών, ξεχωρίζει η πώληση δυο ξε 

νοδοχείων στο Ηράκλειο, αντί 2,7 
και 2 εκατ. ευρώ.

Συνεχίζοντας την ιντερνεηκή πε
ριήγηση μπορεί κανείς να ανακα
λύψει και την πώληση ξενοδοχείων 
στο  Ιόνιο, στη Ζάκυνθο και στην 
Κέρκυρα.

Στη Μύκονο, προορισμό των VIPs 
και τω ν  τηλεοπτικών αστέρων, η 
αναζήτηση σταχυολόγησε δύο ξε 
νοδοχεία, στα όρια του Δήμου Μύ
κονού που πωλούνται npos 2 και 3,8 
εκατ. ευρώ, αντίστοιχα. Ακόμη ξε 
νοδοχεία πωλούνται και στην Πά
ρο, περίπου ons ίδιες τιμές, στη Σίφ
νο, στην Τ , στη Μήλο και σε άλ

λα νησιά τω ν Κυκλάδων.
Η τάση αυτή δεν μπορούσε να 

αφήσει ανεπηρέαστη και τη Βόρεια 
Ελλάδα, με τον κατ’ εξοχήν τουρι
στικό προορισμό της, τη Χαλκιδική. 
Ετσι στις σελίδες των μεσιηκών γρα
φείων του Διαδικτύου μπορεί κανείς 
να εντοπίσει πωλήσεις ξενοδοχεί
ων στην Κασσάνδρα, κυρίως στην 
περιοχή του Ν. Μαρμαρά, στον Δ. 
Παλλήνης αλλά και στη Σιθωνία.

Ως την αρχή του καλοκαιριού μά
λιστα είχαν καταμετρηθεί πάνω από 
30 ξενοδοχειακές μονάδες προς 
πώληση στη Χαλκιδική αντί 134 
εκατ. ευρώ.


